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Úvodník

Vážení spoluobčané,

v době, kdy píši tento úvodník, chybí do konce měsíce října 
několik dní. V tomto krátkém časovém období by ale měla 
být dokončena a předána díla, na kterých se dlouhou dobu 
pracovalo. Tím myslím nejen samotnou fyzickou práci, ale 
i  čas strávený přípravou a  vytvářením předpokladů pro 
realizaci investic. Zastupitelstvo v prosinci 2023 rozhodlo 
o  finančních prostředcích v  rozpočtu na rok 2024, které 
směřovaly do modernizace veřejné infrastruktury a  pro-
jekční činnosti. Konkrétně šlo o opravu mostu v Maršově II, 
který již nebyl v dobré kondici. V této lokalitě se vyměnila 
také kompletně i technologie veřejného osvětlení, čímž se 
prakticky završila realizace přechodu na chytré, úsporné 
a  k  přírodě šetrné (významné snížení světelného smogu) 
LED osvětlení. V létě došlo ke kompletní rekonstrukci mul-
tifunkční učebny s počítačovým vybavením pro výuku cizích 
jazyků se speciálním nábytkem na naší ZŠ. Byla dokončena 
restaurace sousoší Panny Marie a  31.  10.  2024 bylo slav-
nostně posvěceno. Vzhledem k důrazu na úsporu energií 
město realizovalo kompletní výměnu svítidel v Domě s pe-
čovatelskou službou. Na to by měla navázat výměna oken, 
neboť ta původní, 30 let stará, již neplní dobře svoji úlohu. 
Rozšířili jsme počet herních a relaxačních prvků na Mucho-
můrce, kam míří stále větší počet návštěvníků. Na zahradě 
naší mateřské školky vzniklo nové hřiště. Podle schválené-
ho rozpočtu byl položen nový povrch na komunikaci za Do-

mem s pečovatelskou službou, která částečně plní funkci 
parkovací plochy pro sportovní halu. Na stavební povolení 
čeká dokončený projekt na rekonstrukci mostu Nepomuc-
ký včetně části komunikace na ulici 5.  května. Dokončuje 
se projekt na rekonstrukci městských garáží v Lipové ulici, 
které jsou pro personál technických služeb dlouhodobě 
v  nevyhovujícím stavu. Většina důležitých plánovaných 
věcí se tedy povedla, některé jsme nestihli a budou posu-
nuty do dalšího období.

Na rozpočtu pro příští rok se již pracuje. Vybudování spo-
lečenského centra v budově bývalého kina a komplexnější 
oprava komunikací jsou důležitou součástí navrhovaného 
rozpočtu. O  společenském centru toho bylo již napsáno 
dost. Silnice tak zajímavé nejsou, ale přesto je patrné, že 
díky svému stáří, opravám a  pokládání nových sítí velmi 
rychle degradují a pro nás je to stále větší problém. V le-
tošním roce jsme společně s vedoucím technické čety pro-
vedli podrobnou analýzu stavu všech komunikací ve městě 
a  popsali způsob možné opravy a  priority oprav. K  tomu 
jsme přizvali zástupce několika firem zabývajícími se opra-
vami komunikací, aby nám ukázali, jaké máme reálné a fi-
nančně schůdné možnosti. Detailnější informace o dalším 
postupu poskytnu v nějakém dalším vydání našeho měsíč-
níku a poté, co bude rozpočet schválen.

Přeji všem hezký podzim.

Mgr. Petr Týfa 
starosta
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Zprávy z města a z radnice

Zpracovala: Ing. Ivana Balcarová – tajemnice MěÚ 
iva.balcarova@musvoboda.cz

Jubilanti

V  měsíci listopadu osla-
ví svá životní jubilea dámy 
Marie Lešková, Helena 
Dubská, Helena Musilová 
a pan Jiří Kvasnička.

Všem jubilantům přejeme 
do dalších let především 
hodně zdraví a  pohody do 
dalších let.

Smuteční oznámení

V  měsíci září  2024 nás bohužel navždy 
opustila:

Martina Macková 
† 30. 9. 2024 ve věku nedožitých 59 let

Příbuzným a přátelům zesnulé vyjadřuje-
me touto cestou hlubokou soustrast nad 
odchodem jejich blízké.

Drakiáda

První říjnové pondělí uspořádala kul-
turní komise města drakiádu. Akce se 
konala již tradičně v  odpoledních ho-
dinách na Muchomůrce. Sešli se zde 
malí i větší příznivci této podzimní kra-
tochvíle a postupem času se všem po-
dařilo dostat draky alespoň na chvíli do 

vzduchu. Některým štěstí vyloženě přálo a jejich drak plul 
až neskutečně dlouho oblohou téměř v nedohlednu. Ten, 
koho už pouštění draka omrzelo, se mohl jít podívat za zví-
řátky a vydovádět se na Farmapark Muchomůrka, za jehož 

otevření děkujeme panu Zelenkovi. Děti nakonec dostaly 
malou odměnu a spolu s ní si odnesly i hezké vzpomínky 
na toto podzimní odpoledne.

Fotodokumentace je ke shlédnutí v galerii u pana Křivky, 
kterému za ni děkujeme.

https://eu.zonerama.com/Pavka/
Photo/12214005/489198539

mailto:iva.balcarova@musvoboda.cz
https://eu.zonerama.com/Pavka/Photo/12214005/489198539
https://eu.zonerama.com/Pavka/Photo/12214005/489198539
https://eu.zonerama.com/Pavka/Photo/12214005/489198539
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Úspěchy břišních tanečnic

První říjnový víkend se konala dvoudenní, soutěžní pře-
hlídka HVĚZDA ORIENTU 2024 v Náchodě. Na podia Měst-
ského divadla Dr. Josefa Čížka se sjely tanečnice ze všech 
koutů České republiky, Maďarska a Ukrajiny, které hodno-
tila mezinárodní odborná sedmičlenná porota. V  sobotu 
5. 10. 2024 byla soutěž zahájena dětskými kategoriemi do 
18 let a v neděli 6. 10. 2024 uzavřena profesionálními ta-
nečnicemi.

Ve foyer divadla byla možnost si zakoupit profesionální 
kostýmy od módní návrhářky Hannan Mahmoud z Egypta, 
nechat si udělat tetování henou nebo nalíčit kosmetikou 
Mary Kay. Celou atmosféru zpříjemňoval barman Tom se 
svou barmanskou show. V sobotu bylo možno shlédnout 72 
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tanečních vystoupení. V  neděli dokonce 93 vystoupení. 
Přes velký počet tanečnic nám několikrát zazářila hvězda 
a podařilo se nám vytančit nespočet medailí.

Sobota – děti do 18 let

Sóla do 8 let: 1. místo - Valinka Hainišová

Sóla nad 15  let: 1. místo -Tereza Jánská, 3. místo - Anna 
Šourková

Sóla folklór nad 15 let: 1. místo - Tereza Jánská – Iraqi

Dua + tria do 11 let: 1. místo - S.A.V.

Dua + tria nad 15 let: 1. místo - Tereza Jánská a Anna Šour-
ková, 2. místo - trio Šomija

Skupiny do 10 let: 1. místo - Sultánky Habibi

Skupiny nad 15  let: 1. místo - Raks Sultánky 1, 3. místo - 
Raks Sultánky 2

Neděle - dospělí, profesionální tanečnice, kurzistky

Sóla do 25 let: 5. místo – Klára Michlová

Sóla lady – 2. místo – Irena Viničuk

Sóla folklór nad 18 let: 9. místo – Klára Michlová – Iraqi

Dua a tria folklór: 7. místo – Anna Šourková + Klára Michlo-
vá - khaleegy

Skupiny kurzistky: 1. místo -Taprora

Skupiny folklór: 3. místo – Taprora - khaleegy

Byl to pro nás náročný, ale přesto úžasný víkend plný zážit-
ků, přátelství a nových inspirací. Velké „DĚKUJI“ patří trpě-
livé a obětavé trenérce Irče, ZŠ a MŠ Svoboda nad Úpou, 
usměvavé porotě a rodičům.

za Raks Sultánky Tereza Jánská

Mariánské sousoší bylo slavnostně 
posvěceno
Ve čtvrtek 31. 10. 2024 bylo opravené sousoší na náměstí 
Svornosti slavnostně posvěceno v rámci malé slavnosti. Po-
drobnou zprávu z této malé slavnosti připravíme do příští-
ho vydání novin.
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Autobusová zastávka ve Svobodě nad 
Úpou na náměstí
Pokud pravidelně jezdíte autobusem ze svobodského ná-
městí, tak jste možná zaregistrovali, že autobusová za-
stávka s přístřeškem byla letos opravena (betonové obru-
by) a do postranního prostoru byly instalovány pozinkové 
cedule v  barevném provedení jako celá konstrukce pří-
střešku. Na jednu stranu byly přemístěny jízdní řády z ne-
přehledného stojanu s  označením autobusové zastávky 
tak, aby byly hezky čitelné a hlavně, aby na cestující nepr-
šelo, když hledají jízdní spoj. Na druhou stranu byl umístěn 
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velkoplošný polep, který informuje o mariánském sousoší. 
Mariánské sousoší je součástí stezky Via Piette, takže in-
formace vycházejí z cedule, která byla u sousoší před jeho 
renovací. Důvodem pro toto řešení je skutečnost, že jsme 
nechtěli, aby kolem zastávky a sousoší bylo tolik různých 
cedulí a trubek.

Při jednání o přemístění jízdních řádů jsem dostala zají-
mavé informace, o které se ráda podělím, protože jsem 
netušila, co všechno je skryto na samotném stojanu 
s  označením autobusové zastávky nebo na obrázku ta-
rifní mapy.

Pokud se pozorně podíváte na ceduli s  označením auto-
busové zastávky, tak nad modrým nápisem SVOBODA N. 
ÚPOU je QR kód. Když jej načtete (je sice vysoko, ale přes 
čtečku v mobilním telefonu jej pohodlně načtete, aniž bys-
te museli skákat do výšky), tak se dostanete do aplikace 
IDS IREDO. Aplikace poskytuje informace o aktuální poloze 
spojů, jejich případném zpoždění a údaje o nejbližších od-
jezdech spojů ze zastávek v rámci tarifu IREDO. Integrova-
ný dopravní systém IREDO je systém zajišťování doprav-
ní obslužnosti Královéhradeckého a  Pardubického kraje 
v různých druzích dopravy.

Konkrétně autobusová zastávka ve Svobodě na náměstí 
zobrazí v aktuálním čase tyto informace:

https://tabule.oredo.cz/idspublic/#/sd/34408
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V rámci jízdních řádů je pak na ceduli tzv. tarifní mapa IRE-
DO. Na každé autobusové zastávce je žlutě v kroužku ozna-
čena zastávka, na které právě stojíte. V  rámci mapy pak 
vidíte spoustu malých modrých koleček s vloženým číslem. 
Toto číslo udává, kolik zaplatíte při cestě ze žlutě označe-
ného místa. Příklad: ze Svobody do Trutnova stojí autobus 
(základní jízdné) 26 Kč, do Janských Lázní pak platíte 22 Kč.

Pokud však máte kartu IREDO, platíte 
výrazně nižší ceny.

Cenu jízdného můžete zjistit nejen z ta-
rifních map, ale také pomocí tarifního 
kalkulátoru. Tarifní kalkulátor, ve kte-
rém je přehledně uvedena cena jízd-

ného mezi vybranými relacemi, a  to pro jednotlivé druhy 
jízdenek, naleznete na webu IREDO

https://iredo.info/tarifni -kalkulator/

Příklad:

Svoboda nám. – Trutnov aut. nádraží 
základní jízdné 26 Kč s kartou IREDO 20 Kč

Svoboda nám. – Janské Lázně, kolonáda 
základní jízdné 22 Kč s kartou IREDO 16 Kč

Veřejná sbírka na sochu Rudolfa II

Poslední možnost finančně podpořit veřejnou sbírku na 
dřevěnou sochu Rudolfa II. máte do 30. 11. 2024. Předem 
moc děkujeme za jakoukoliv částku.

číslo účtu veřejné sbírky: 6614965349/0800

var. symbol: 3317

Město si vytyčilo cíl získat z  veřejné sbírky částku 
140.000 Kč a ke dni zpracování tohoto článku je na sbírko-
vém účtu krásných 69 414 Kč.

Prosím zkuste ještě během listopadu 
vy, kteří jste to doposud nestihli, pomo-
ci svému městu v  rámci svých finanč-
ních možností. Děkujeme ještě jednou.

Podrobné informace o sbírce, fotogra-
fie, výpis z účtu v anonymizované podo-

bě najdete na webu města https://www.musvoboda.cz/ve-
rejna-sbirka-na-vyrobu-drevene-sochy-rudolfa-ii/d-5720/
p1=6291.

Odpadové informace

Průběžný stav odpadového hospodářství 
k 30. 9. 2024.

Protože témata odpadového hospodářství jsou stále aktu-
ální, přinášíme přehled vývoje produkce odpadů v našem 
městě k 30. 9. 2024.

Celkově se dá konstatovat, že množství produkce tzv. směs-
ného komunálního odpadu (dále jen“SKO“, taktéž lidově ře-
čeno „černé popelnice“) sice pomalu, ale setrvale klesá. Za-
tímco k 30. 9. 2023 to bylo průběžně 203 tun, k 30. 9. 2024 
je to již jen 187 tun (z důvodu korektnosti porovnávání je to 
údaj bez započítání podzimních svozů objemného odpadu).

Po uplynutí téměř tříletého období můžeme také bez 
uzardění konstatovat, že zavedení systému door to door 
(zrušení velkých stanovišť na tříděný odpad a  přidělení 
malých nádob pro rodinné a menší bytové domy) se plně 
osvědčilo.

Co se týká problematiky produkce směsného komunálního 
odpadu, jak již bylo několikrát veřejně prezentováno, v prů-
běhu následujících let bude stále narůstat (resp. již narůs-
tá) poplatek za skládkování, a naopak bude klesat limit pro 
uplatnění tzv. „třídící slevy“, kdy obce do určitého množství 
produkce SKO mají nárok na snížení tohoto poplatku. Pro 
rok 2024 je tento limit stanoven 170 kg (myšleno za jedno-
ho občana za celý kalendářní rok), pro rok 2025 je limit sta-
noven na 160 kg, v roce 2029 to bude již pouze 120 kg na 
občana za rok. Úměrně tomu bude narůstat i skládkovací 
poplatek a „sankční“ poplatek za překročení limitu (tabul-
ka limitů a sankčních poplatků je uvedena níže).

A teď to hlavní. Pokud se v budoucnu nic nezmění (zůsta-
ne zachována stejná úroveň třídění), po roce 2027 nastane 
problém, neboť se dostaneme nad stanovené limity (viz ta-
bulka) a začneme doplácet sankční poplatek 1800 Kč (resp. 
1850 Kč) za každou tunu, která překročí stanovený limit. 

https://iredo.info/tarifni-kalkulator/
https://iredo.info/tarifni‑kalkulator/
https://www.musvoboda.cz/verejna-sbirka-na-vyrobu-drevene-sochy-rudolfa-ii/d-5720/p1=6291
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Tyto „vícenáklady“ pak samozřejmě ovlivní výši místního 
poplatku za odpady, který platí každý z  nás. Kromě toho 
bude samozřejmě v  budoucnu narůstat i  cena smlouvy, 
kterou má město uzavřenou se svozovou firmou na svoz 
a likvidaci odpadů (inflační vlivy, růst mezd atd.). Například, 
pokud bychom v roce 2029 vyprodukovali stejně SKO jako 
v roce 2023 (tedy 278 tun), činilo by jenom sankční navýše-
ní cca 60 tis. Kč.

Z výše uvedeného je tedy zřejmé, že navyšování místního 
poplatku za odpady se v  budoucnu nevyhneme, ale jak 
rychlé a jak velké to zvýšení bude, to může ovlivnit každý 
z nás. Pro město i občany samotné je tedy jediným řešením 
pokračovat ve snaze jednak omezit produkci odpadu, a na-
dále se snažit odpady co nejvíce třídit.

A na závěr ještě jedna věc, která nás trápí. Přestože zave-
dením systému door to door zmizela ta nepěkná velkoka-
pacitní kontejnerová stanoviště, která hyzdila naše město 
a  kde mohl odkládat odpady každý, kdo jel okolo, tak tu 
ještě bohužel máme místečka (není jich moc, ale jsou), kde 
se nám odpady hromadí. Jedním takovým místem je ulice 
Horská, odbočka k Farmaparku u ČLA (viz foto níže), kde se 
celkem pravidelně objevují pytle s komunálním odpadem. 
Lze jen spekulovat o  tom, zda tak činí někdo z  místních 
obyvatel, nebo někdo z cizích, kdo „náhodou jede okolo“ 
(což je ovšem méně pravděpodobné, neboť toto místo je 
poměrně vzdálené od hlavní silnice).

Pro připomenutí tabulka limitů a sankčních poplatků

Rok

Limit produk-
ce odpadu na 
obyvatele za 

rok

Poplatek do 
váhového li-

mitu

Poplatek nad 
váhový limit

2024 170 kg 500 Kč 1 250 Kč

2025 160 kg 500 Kč 1 600 Kč

2026 150 kg 600 Kč 1 700 Kč

2027 140 kg 600 Kč 1 800 Kč

2028 130 kg 700 Kč 1 800 Kč

2029 120 kg 700 Kč 1 850 Kč

Mgr. Petr Schön 
vedoucí hospodářsko správního odboru

2024 leden únor březen duben květen červen červenec srpen září říjen listopad prosinec CELKEM

Směsný komunální odpad ("SKO") v tunách 34,4 23,7 18,3 17,3 16,6 14,7 26,9 18,8 16,4 187,1
Kumulativní množství (SKO+OBJEM) v průbehu r. 2024 34,4 58,0 76,4 101,6 118,2 132,8 159,8 178,6 195,0 195,0

Papír 4,5 3,4 2,7 2,2 2,8 3,1 2,4 3,1 2,8 27,1
Plasty 2,5 2,7 2,7 2,4 4,4 2,5 2,5 3,0 2,9 25,6
Sklo 5,4 6,0 2,5 3,7 5,7 2,5 4,1 3,8 2,8 36,5
Bioodpad 3,0 3,4 4,9 7,7 12,5 9,0 10,0 9,2 9,0 68,7
Objemný odpad (počítá se do limitu jako SKO) 0,0 0,0 0,0 7,9 0,0 0,0 0,0 0,0 0,0 7,9
Tuky a oleje
Nebezpečný odpad - barvy, lepidla apod. 0,1 0,1 0,2
Nebezpečný odpad - pneumatiky
CELKEM (v tunách) 49,8 39,2 31,3 41,2 42,0 31,9 45,9 37,9 33,9 353,2

Měsíční množství (SKO+OBJEM) na 1 občana v kg 
(pro rok 2024 je použit údaj 2032 obyvatel)

16,9 11,6 9,0 12,4 8,2 7,2 13,3 9,3 8,1

Množství (SKO+OBJEM) kumulativně v kg v průběhu r. 
2024 16,9 28,6 37,6 50,0 58,2 65,4 78,6 87,9 96,0
Kontrola limitu (SKO+OBJEM) na 1 obyvatele √ √ √ √ √ √ √ √ √

Pokud bude tento limit 170 kg / 1 občan překročen, bude obec od okamžiku překročení tohoto limitu platit poplatek za ukládání odpadu na skládku ve výši 1250 Kč / 1 tunu

Měsíční přehled vyprodukovaného množství jednotlivých složek odpadů od občanů ve Svobodě nad Úpou k 30.9.2024
zdroj dat - Přehled návozů od firmy TRANSPORT Trutnov s.r.o.
níže uvedená čísla jsou v tunách, pokud není uvedeno jinak
pro účely výpočtu množství  odpadu (SKO+OBJEM) na 1 občana je použit počet obyvatel k 1.1.2023 v počtu 2032 obyvatel (příl. č. 12 zákona o odpadech)
max. limit množství (SKO+OBJEM) pro rok 2024 činí 170 kg / 1 obyvatele (při tomto množství obec platí poplatek za ukládání odpadu na skládku ve výši 500 Kč / 1 tunu).
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Máme nové kontejnery na použité textilie 
a obuv

V roce 2013 byly v naší obci rozmístěny kontejnery na po-
užitý textil. Jednalo se o kontejnery od Diakonie Broumov, 
v roce 2022 k nim přibyl kontejner od firmy TextilEco. Od 
1.  ledna 2025 ale začne platit v oblasti odpadového hos-
podářství nová legislativa, konkrétně byla uzákoněna po-
vinnost obcí zajistit oddělené soustřeďování textilních 
odpadů. Dobrou zprávou je, že obce mohou nadále vy-

užívat existující systémy sběru textilu, jako jsou nádoby 
provozované charitativními organizacemi nebo soukro-
mými společnostmi. Klíčovou podmínkou však je, že tyto 
organizace musí od 1.  ledna 2025 disponovat příslušnými 
povoleními ke sběru textilního odpadu. V našem případě 
bylo nutno ukončit smluvní vztahy s výše uvedenými orga-
nizacemi a uzavřít smlouvu novou, a to s firmou DIMATEX 
CS, spol. s r. o., která disponuje požadovaným povolením. 
Původní oranžové kontejnery budou začátkem listopadu 
odvezeny.

Co lze vhazovat do kontejneru na textil:

Oblečení, obuv, bytový textil, funkční hračky, boty, bun-
dy, ložní prádlo, povlečení, kalhoty, trička, svetry, funkční 
sportovní vybavení a  jiné podobné věci. Všechny kusy by 
měly být čisté, suché a uložené v igelitovém pytli. S materi-
álem se pracuje ručně.

Ekonomickou hodnotu staršího kusu textilu určuje jednak 
jeho využitelnost v rámci původní funkce, tj. jako oblečení, 
a následně, v menší míře, použitelnost komponent (vláken) 
při materiálové či energetické recyklaci.

Více než polovina takto sebraného textilu může stále plnit 
svoji původní funkci, jednotlivé kusy lze nosit a dostanou 
se zpátky potřebným (sociálně slabým) nebo jako zboží na 
trh. Druhá polovina svoji původní funkci již plnit nemůže, 
tyto textilní výrobky  jsou nastříhány na menší kusy a  re-
cyklovány jako pomůcky pro úklid (utěrky proti prachu, 
utěrky pro péči o stroje, nebo jsou recyklovány jako textilní 
vlákna pro opětovné použití v textilním průmyslu či slouží 
jako zdroj energie.

Do kontejnerů na textil nepatří:

Do kontejneru nepatří znečištěný a mokrý textil, mat-
race, molitan, koberce, kožichy, tašky a ústřižky látek.

Mgr. Petr Schön 
vedoucí hospodářsko správního odboru
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Výpis usnesení z 32. schůze 
Rady města Svobody nad Úpou konané dne 30. 09. 2024

USNESENÍ č. RM/453/32/2024
Rada města Svobody nad Úpou

b e r e  n a  v ě d o m í

veškeré informace o situaci s mostem v Maršově II (viz zá-
pis).

USNESENÍ č. RM/454/32/2024
Rada města Svobody nad Úpou

s c h v a l u j e

a) žádost o prodloužení času plnění pro odevzdání dokon-
čené dokumentace s  názvem „Novostavba bytového 
domu na p.  p.  č.  825/1, k.ú. Svoboda nad Úpou“, a  to 
o 14 dní. PD ve stupni pro povolení stavby (DSP) bude 
odevzdána nejpozději do 14.  11.  2024, PD ve stupni 
pro provádění stavby (PDPS) včetně rozpočtu a slepé-
ho rozpočtu pro výběr zhotovitele bude odevzdána do 
14. 2. 2025.

b) návrh na vícepráce v souvislosti s přeložkou dešťové ka-
nalizace (viz příloha originálu zápisu 68.922 Kč bez DPH, 
83.480, 32 Kč včetně DPH), protože přeložka je nezbyt-
nou podmínkou pro realizaci záměru (podrobně viz zá-
pis).

USNESENÍ č. RM/455/32/2024
Rada města Svobody nad Úpou

s c h v a l u j e

a) nájemní smlouvu s  paní Romanou Kalouskovou, IČ 
06398154 (viz  příloha originálu zápisu) na pronájem 
části pozemku p. p. č. 679/56 v k.ú. Svoboda nad Úpou 
o celkové výměře cca 9 m2 v souladu se Záměrem města 
č.  6/2024 za účelem vystavení prodejního sortimentu 
květinářství ROKA. Nájemní smlouva bude uzavřena na 
dobu neurčitou s 3M výpovědní lhůtou i bez udání důvo-
du, za nájemné ve výši 500 Kč + DPH ročně.

p o v ě ř u j e

b) Mgr. Schöna, aby do příštího jednání rady připravil ná-
vrh nového ceníku nájemného a pachtovného z pozem-
ků města od 1. 1. 2025.

USNESENÍ č. RM/456/32/2024
Rada města Svobody nad Úpou

v y p o v í d á

nájemní smlouvu ze dne 7.  8.  2015 s  panem XXXXXX 
XXXXXX na pronájem pozemku p. p. č. 112, k.ú. Maršov II, 
a to písemnou výpovědí bez výpovědní doby z důvodu ne-
placení nájemného.

USNESENÍ č. RM/457/32/2024
Rada města Svobody nad Úpou

v y d á v á

kladné stanovisko ke stavbě garáže s  přístřeškem na po-
zemku p. p. č. 511, k.ú. Svoboda nad Úpou u č. p. 186 na 
Sluneční stráni dle předložené projektové dokumentace 
(viz příloha originálu zápisu).

USNESENÍ č. RM/458/32/2024
Rada města Svobody nad Úpou

s c h v a l u j e

zveřejnění záměru pronájmu reklamní plochy na billboar-
du, umístěném na p.  p.  č.  774/1, k.ú. Svoboda nad Úpou 
při výjezdu z autobusového nádraží ve Svobodě nad Úpou, 
a to na období jednoho roku od 1. 11. 2024.

USNESENÍ č. RM/459/32/2024
Rada města Svobody nad Úpou

s o u h l a s í

a) se stavbou „Optický kabel pro připojení vysílače T -mo-
bile“ a s uložením vedení optického kabelu na pozem-
cích ve vlastnictví města p. p. č. 874/1 a p. p. č. 874/2, 
k.ú. Svoboda nad Úpou.

s c h v a l u j e

b) návrh smlouvy o smlouvě budoucí o zřízení služebnos-
ti (včetně práva provést stavbu) na pozemcích města 
p.  p.  č.  874/1 a  p.  p.  č.  874/2, k.ú. Svoboda nad Úpou 
(viz příloha originálu zápisu) s tím, že úhrada za zřízení 
služebnosti bude činit 2000 Kč + DPH.

USNESENÍ č. RM/460/32/2024
Rada města Svobody nad Úpou

p o v ě ř u j e

starostu města, aby se zabýval využitím pozemku 
p.  p.  č.  12/6 v  k.ú. Maršov I  (provedení úpravy pozemku 
a  přemístění sloupků), prověřením u  kameníka možnosti 
využití sloupků (zjistit, zda jsou betonové či pískovcové) ve 
vazbě na přemístění basreliéfu Prospera Pietteho z domu 
č.  p.  72 do Pietteho parku a  předložil zprávu do příštího 
jednání rady.

USNESENÍ č. RM/461/32/2024
Rada města Svobody nad Úpou

p o v ě ř u j e

starostu města a  místostarostu města, aby se zúčastnili 
místního šetření ve věci žádosti o  směnu části pozemku 
p. p. č. 98/2, druh pozemku ostatní plocha se způsobem vy-
užití jiná plocha (ve vlastnictví města) v k.ú. Maršov I o vý-
měře cca 400 m2 a části pozemku p. p. č. 295/2, druh po-
zemku ostatní plocha se způsobem využití jiná plocha (ve 
vlastnictví žadatele) v  k.ú. Maršov I  o  výměře cca  300 m2 
s tím, že bude prověřena možnost oddělení části pozemku 
pod cestou, resp. komunikací na p. p. č. 572/1 v k.ú. Mar-
šov I.

USNESENÍ č. RM/462/32/2024
Rada města Svobody nad Úpou

s c h v a l u j e

žádost o  povolení přeložení kabelu podzemní sítě NN na 
pozemek města p. p. č. 270/1 v k.ú. Maršov I dle návrhu ve 
výkresu z architektonické studie (viz příloha originálu zá-
pisu).
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Výpis usnesení z 33. schůze 
Rady města Svobody nad Úpou konané dne 21. 10. 2024

USNESENÍ č. RM/463/32/2024
Rada města Svobody nad Úpou

p r o j e d n a l a

žádost rodiny XXXXXX a  XXXXXX o  prodej parcely 
p. p. č. 568 a části p. p. č. 270/1 o výměře cca 2300 m2 dle 
zákresu v žádosti a tím, že s žadateli bude projednána jiná 
hranice oddělené části (po hranici vysokého napětí), pří-
padně projednán odkup celého pozemku a výsledek jedná-
ní bude předložen do příštího jednání rady.

USNESENÍ č. RM/464/32/2024
Rada města Svobody nad Úpou

s c h v a l u j e

přidělení služebního bytu č.  30 v  Domě s  pečovatelskou 
službou panu XXXXXX XXXXXX s rodinou od 1. 11. 2024 na 
dobu určitou do 31. 10. 2025 za nájemné ve výši 130 Kč / 
1 m2 + náklady na energie a služby s tím, že si nájemce musí 
vždy požádat včas radu o prodloužení nájmu.

USNESENÍ č. RM/465/32/2024
Rada města Svobody nad Úpou

s c h v a l u j e

na základě pověření Zastupitelstva města ze dne 16. 9. 2024 
poskytnutí částky ve výši 100.000 Kč Městu Krnov, které 
postihly katastrofální povodně a zničily velkou část města 

(podrobně viz zápis). Částka bude zaslána na transparentní 
účet města Krnova číslo 131-2670920227/0100.

USNESENÍ č. RM/466/32/2024
Rada města Svobody nad Úpou

s c h v a l u j e

návrh tajemnice ve věci přechodné změny počtu úvazků 
v technické četě na 1.Q.2025, vypsání výběrového řízení na 
obsazení pracovního místa v technické čety od 1. 1. 2025 
na 1,0 pracovní úvazek a prodloužení pracovních poměrů 
u  obou zaměstnanců, kterým byla udělena dočasná vízo-
vá ochrana uprchlíků, pokud tak rozhodne Česká republika 
(podrobně viz zápis).

USNESENÍ č. RM/467/32/2024
Rada města Svobody nad Úpou

b e r e  n a  v ě d o m í

a) informace o připravovaném svobodském candrbálu dne 
09. 11. 2024 v sokolovně bez připomínek.

s c h v a l u j e

b) cenu vstupenky pro připravovaný svobodský candrbál 
dne 09. 11. 2024, a to ve výši 250 Kč v rámci předprode-
je a ve výši 300 Kč v den konání akce na místě.

c) předběžný rozpočet akce svobodský candrbál dne 
9. 11. 2024 (viz příloha originálu zápisu).

USNESENÍ č. RM/468/33/2024
Rada města Svobody nad Úpou

s c h v a l u j e

a) Ceník nájemného a pachtovného z pozemků ve vlastnic-
tví města Svobody nad Úpou s účinností od 1. 1. 2025 
ve kterém bude upraveno závěrečné ujednání tak, že 
pokud bude celková vypočítaná výše nájemného nižší 
jak 1.000 Kč, tak minimální výše nájemného bude činit 
1.000 Kč ročně. Dále budou upraveny položky č.  7 a  8 
pro parkování aut a parkovací plochy pro nepodnikatel-
ské účely a podnikatelské účely, kdy všechny sazby bu-
dou navýšeny rovněž o 500 Kč.

p o v ě ř u j e

b) Mgr.  Schöna, aby zajistil revizi všech nájemních smluv 
z pozemků ve vlastnictví města Svobody nad Úpou tak, 
aby u nich bylo nájemné stanoveno dle nového Ceníku 
nájemného a  pachtovného z  pozemků ve vlastnictví 
města Svobody nad Úpou s účinností od 1. 1. 2025.

USNESENÍ č. RM/469/33/2024
Rada města Svobody nad Úpou

s c h v a l u j e

nabídku na pronájem billboardu u  autobusového nádraží 
(umístěného na p. p. č. 774/1, k.ú. Svoboda nad Úpou), a to 
od paní Marcely Davidové, IČ 72927089, se sídlem Mladé 
Buky 364, která nabídla za roční pronájem billboardu cenu 
ve výši 18.372 Kč bez DPH a pověřuje Mgr. Schöna uzavře-
ním nájemní smlouvy v předloženém znění (viz příloha ori-
ginálu zápisu).

USNESENÍ č. RM/470/33/2024
Rada města Svobody nad Úpou

b e r e  n a  v ě d o m í

informace o sloupcích na pozemku p. p. č. 12/6 v k.ú. Mar-
šov I (podrobně viz zápis) a pověřuje starostu, aby zajistil 
u  kameníka cenovou nabídku na vytažení sloupů a  jejich 
repasi a podle výše nákladů se poté rozhodne, jak s nimi 
bude naloženo.

USNESENÍ č. RM/471/33/2024
Rada města Svobody nad Úpou

b e r e  n a  v ě d o m í

výsledek místního šetření, které proběhlo dne 4. 10. 2024 
za účasti starosty, místostarosty a žadatele o směnu (po-
drobně viz zápis).

USNESENÍ č. RM/472/33/2024
Rada města Svobody nad Úpou

b e r e  n a  v ě d o m í

a) doplnění žádosti o  koupi pozemku p.  p.  č.  568 
a p. p. č. 270/1, oba v k.ú. Maršov I, ve kterém žadate-
lé reagují na usnesení rady č. RM/463/32/2024 ze dne 
30.  9.  2024 s  tím, že tedy žádají o  prodej celých obou 
pozemků (podrobně viz zápis).

s c h v a l u j e

b) zveřejnění záměru prodeje pozemků p.  p.  č.  568 
a p. p. č. 270/1, oba v k.ú. Maršov I s tím, že je nutno od-
dělit z pozemku p. p. č. 568 malou část o výměře cca 25 
- 30 m2, která propojuje chodníček mezi p.  p.  č.  290/2 
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a  275/2, oba v  k.ú. Maršov I  a  v  rámci geodetického 
zaměření prověřit, že se celý chodníček opatřený ve-
řejným osvětlením skutečně nachází na pozemcích 
města. Po žadatelích bude požadována záloha ve výši 
15.000 Kč na zpracování geometrického plánu a znalec-
ký posudek.

USNESENÍ č. RM/473/33/2024
Rada města Svobody nad Úpou

s o u h l a s í

a) s projektovou dokumentací k žádosti o vydání povolení 
stavby „Odkanalizování RD č. p. 259 Sluneční stráň, k.ú. 
Svoboda nad Úpou“ (viz příloha originálu zápisu) a sou-
hlasí s umístěním části kanalizační přípojky v pozemku 
města p. p. č. 516, k.ú. Svoboda nad Úpou.

s c h v a l u j e

b) Smlouvu o právu provést stavbu a Smlouvu o smlouvě 
budoucí na zřízení věcného břemene umístění kanali-
zační přípojky na pozemku města p. p. č. 516 v k.ú. Svo-
boda nad Úpou s tím, že stanovuje jednorázovou úhradu 
za zřízení věcného břemene ve výši 2.000 Kč bez DPH.

USNESENÍ č. RM/474/33/2024
Rada města Svobody nad Úpou

s c h v a l u j e

přidělení bytu č. 45 v Domě s pečovatelskou službou paní 
XXXXXX XXXXXX, trvale bytem XXXXXX XXX, XXX XX 
XXXXXX XXXXXX, pokud bude uhrazen jednorázový po-

platek ve výši 60.000 Kč dle Pravidel pro přidělování bytů 
v  Domě s  pečovatelskou službou, a  za nájemné ve výši 
85 Kč / 1 m2.

USNESENÍ č. RM/475/33/2024
Rada města Svobody nad Úpou

b e r e  n a  v ě d o m í

zápisy z  Valné hromady destinační společnosti Krajina 
pod Sněžkou ze dne 4. 9. 2024 včetně aktuální prezentace 
a z jednání výboru Svazku obcí Východní Krkonoše ze dne 
4. 9. 2024 (vše viz přílohy originálu zápisu) a informace sta-
rosty o aktuální činnosti obou organizací.

USNESENÍ č. RM/476/33/2024
Rada města Svobody nad Úpou

p o v ě ř u j e

místostarostu, aby předal firmě Kocman Envimonitoring 
nové, nižší hodnoty alarmových režimů pro hladinoměry 
Janského (0,5 m) a Černohorského potoka (0,6 m).

USNESENÍ č. RM/477/33/2024
Rada města Svobody nad Úpou

p r o j e d n a l a

prvotní koncept návrhu rozpočtu na rok 2025 s tím, že do 
něj budou zapracovány změny dle zápisu a do příštího jed-
nání rady dne 11.  11.  2024 bude předložen dopracovaný 
koncept návrh rozpočtu na rok 2025.

Cestování Krkonošským 
národním parkem

Jízdní řád linky 453 
a tipy na výlety

přestupní uzel, přestup na autobusové 
nebo vlakové spoje

Janské 
Lázně

Svoboda
nad Úpou

Černý Důl

Lánov

Vrchlabí

Malá
Úpa

Horní 
Maršov

Sněžka
1 603 m n. m.

Pomezní
Boudy

Stezka korunami
stromů

Černá hora
1 299 m n. m.

7,5 km

6,7 km

5 km

Luční hora
1 555 m n. m.

7,5 km

Velká 
Úpa

Linka 453

Špindlerova 
bouda

Obří
důl

nejvýše 
položený
pivovar 

Luční bouda

Cesta česko-polského 
přátelství

9,2 km

Vysoké kolo
1 509 m n. m.

Pramen Labe

5,8 km

10 km

Labská
bouda

Výrovka

Špindlerův
Mlýn

Hrnčířské
boudy

Pec 
pod Sněžkou

6,5 km

Liščí hora
1 363 m n. m.

4 km

4,6 km

6,4 km

Herní 
krajina
Pecka

7,1 km

11,3 km

4,3 km

2,5 km

6 km

Autobusová linka 453 zajišťuje spojení mezi 
vyhledávanými středisky v Krkonoších, 
a to Špindlerův Mlýn, Jánské Lázně, 
Pec pod Sněžkou a Pomezní boudy. Trasa 
linky vhodně propojuje výchozí a cílové body 
turistických cest a místa atrakcí v rámci 
Krkonošského národního parku.     
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Měsíční dění v naší škole

Sportovní den II. stupně – pátek 
6. 9. 2024
Na konci prvního týdne školy čekala na žáky sportovní 
výzva v podobě tradičního sportovního dne. Za krásného 
počasí si kluci a holky vyzkoušeli spoustu disciplín v rámci 
celostátní soutěže Olympijský víceboj. V této soutěži mo-
hou získat Olympijský diplom nebo Olympijský odznak za 
zvládnutí 8 respektive 10 disciplín. Které to jsou? Jedná 
se o sprint na 60 m, skok daleký, hod míčkem, vytrvalost-
ní běh, sedy -lehy, kliky, přeskoky přes švihadlo, přítahy, 
trojskok z  místa a  hod medicinbalem přes hlavu. To jsou 
disciplíny olympijského odznaku. Disciplíny olympijského 
diplomu jsou trochu odlišné: společné jsou sprint, trojskok 
a vytrvalostní běh, patří k nim ještě sedy -lehy, postoj čápa 
(rovnováha), T -běh, hod basketbalovým míčem ze sedu 
a hluboký předklon (flexibilita).

Všechny disciplíny bychom nestihli, i tak na žáky čekalo 11 
disciplín. Většinu z  nich si během roku budou moci ještě 
vylepšit, a na hodinách tělesné výchovy tak získat případně 
i odznak zdatnosti. Cílem tohoto projektu je zapojit a mo-
tivovat co nejvíce žáků k pohybu nejen ve škole, ale i mimo 
ni.

Pochvala patří všem zúčastněným žákům za předvedené 
výkony, snahu a sportovní vystupování. Díky podpoře uči-
telů na stanovištích měli připravené skvělé podmínky ke 
svým výkonům. Někteří dosáhli opravdu skvělých výsledků 
a na plnění disciplín se připravovali i o prázdninách.

Mezi nejlepší výkony patřily:

DÍVKY

60 m Tomešová 10,08 s

1000 m Tomešová 4:05 min.

Hod míčkem Procházková 36 m

Švihadlo Antoň 164 x/2 min.

Sedy -lehy Tomešová 76 x/ 2 min.

Kliky Šedová 79 x/ 2 min.

Medicinbal Šedová 10,10 m

Trojskok Šedová 6,01 m

CHLAPCI

60 m Škuba 8,56 s

1000 m Macháček 3:41 min.

Hod míčkem Holub 59 m

Švihadlo Hrnčíř 208 x/2 min.

Sedy -lehy Hrnčíř 86 x/ 2 min.

Kliky Holub 99 x/ 2 min.

Medicinbal Holub 16,20 m

Trojskok Škuba 7,54 m

Mgr. Břetislav Klomínský a kolektiv učitelů

Sportovní den I. stupně

Na čtvrtek 19. září nachystali žáci 9. třídy spolu s panem 
učitelem Klomínským sportovní den pro žáky 1. stupně. 
Po rozcvičení absolvovaly děti 9 disciplín (skok z místa, 
hod basketbalovým míčem, sedy  – lehy, postoj čápa, 
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sprint, hluboký předklon, vytrvalostní běh, člunkový a T 
- běh), každý podle svých možností a  schopností. Žáci 
9. A  zajistili dohled s  výborně připravenými ukázkami 
u  jednotlivých disciplín, za což jim patří velký dík. Nej-
lepší dívky i chlapci z každé třídy byli odměněni diplomy 
a  medailemi, ostatním patří gratulace za zvládnutí ce-
lého dopoledne a všem poděkování ze pěkné sportovní 
chování. Sportovní den si děti také započítaly jako do-
provodnou aktivitu k akci Pěšky do školy. Těšíme se na 
příští rok, kdy budeme opět díky diplomům získaným na 
konci školního roku moci porovnat výsledky svého sna-
žení s těmi letošními.

A zde už jsou ti nejvšestrannější sportovci 1. - 5. třídy:

1. třída - dívky: 1. Hošková Kristýna, 2. Halambitsa Antoni-
na, 3. Litošová Jana
- chlapci: 1. Havrilenko Kyrylo, 2. Voborský Šimon, 
3. Jirásek Tadeáš

2. třída - dívky: 1. Wagnerová Eliška, 2. Hlodian Yeva, 
3. Holcová Adriana
- chlapci: 1. Bartoníček Adam, 2. Iliev Viktor, 3. No-
votný Alex

3. třída - dívky: 1. Votoček Ela, 2. Janoušová Anna, 3. Glov-
ňová Sára
- chlapci: 1. Šafář František, 2. Havrda Jan, 3. Glov-
ňa Dominik

4. třída - dívky: 1. Tomešová Kristýna, 2. Hovardová Emma, 
3. Ewingerová Eliška
- chlapci: 1. Šatný Dominik, 2. Shutko Sherhii, 3. Zu-
bak Pavlo

5. třída - dívky: 1. Natália Serrano, 2. Julie Vránková, 3. Klá-
ra Stránská
- chlapci: 1. Alexandr Shusta, 2. Yurii Pap, 3. Fran-
tišek Šír

Gratulujeme!

Mgr. Martina Hanušová

Sběr papíru 2024/2025: Nová šance, 
nový rekord!
Milí žáci,

přichází další ročník soutěže tříd ve sběru papíru, a tento-
krát máme jasný cíl – nasbírat toho víc než kdy dřív! Loni 
jsme sice začali dobře, ale ke konci už to nebylo žádné vel-
ké sběračské mistrovství. Letos ale věříme, že se můžeme 
zlepšit a naplnit kontejnery až po okraj. Tak se připravte, 
třídění začíná  – a  každá stránka se počítá! Kdo ví, možná 
letos dokonce překonáme sami sebe.

Která třída bude nejlepší? Těšíme se na vaše hory papíru 
a nové rekordy!

O přesném termínu vás budeme informovat.

Bc. Kristýna Bartoňová

Dějepisná exkurze

Návštěva Legiovlaku a  putování po stopách prusko-
-rakouské války na Trutnovsku

Ve čtvrtek 5. září se žáci 8. a 9. třídy společně se svými uči-
teli dějepisu zúčastnili dějepisné exkurze v Trutnově. První 
zastávkou byla návštěva Legiovlaku na trutnovském nádra-
ží. Hned po příjezdu se žáků ujal průvodce v  legionářské 
uniformě a začala komentovaná prohlídka. Na úvod se žáci 
ve videoprojekci seznámili s historickými fakty, např. někte-
rými událostmi první světové války, jak vznikaly legie, kde 
působily, co to vlastně ty legie byly, o cestě legionářů zpát-
ky do Československa a jejich zapletení do občanské války 
v Rusku. Poté následovala prohlídka jednotlivými vagóny. 
K vidění byl například zdravotnický vagón s lékařským vy-
bavením z tehdejší doby, důstojnické, poštovní nebo zbroj-

SBĚR 
PAPÍRUSOUTĚŽ TŘÍD

NASBÍRÁME VÍC NEŽ KDY DŘÍV? 
Zapoj se i letos do soutěže ve sběru

papíru a pomoz své třídě vyhrát! Nasbírej
co nejvíc a ukaž, kdo je nejlepší!

Termín soutěže bude v průběhu školního
roku upřesněn, ale připrav se 

na květen 2025.

2024/2025

ZŠ a MŠ Svoboda nad Úpou
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ní vagony. Nechybělo ani povídání o  každodenním životě 
legionářů. Na závěr celé prohlídky měli žáci možnost si vy-
hledat, zda někdo z jejich předků nebyl legionářem.

V  druhé části exkurze se žáci vrátili o  několik let zpět, 
k roku 1866 a prusko -rakouské válce, která na Trutnovsku 
zanechala svůj otisk. Cílem putování po stopách této vál-
ky byl pomník generála Gablenze a okolní naučná stezka. 
Právě v  těchto místech totiž na konci června  1866 pro-
běhla bitva u  Trutnova. Nyní se už role průvodců zhostili 
dějepisáři. Na začátku celé procházky byly žákům rozdány 
pracovní listy se záludnými úkoly, týkajícími se nejen bitvy 
u Trutnova, ale i významné bitvy u Hradce Králové a jejích 
důsledků. Odpovědi žáci zjišťovali vyhledáváním informací 
na místních informačních tabulích, z pomníků nebo z výkla-
du učitelů. Na Janském vrchu, v místě nejkrvavějších bojů 
bitvy u  Trutnova, proběhlo vyhodnocení pracovních listů 
a  byla zdůrazněna důležitost prusko -rakouské války pro 
další historické události.

Věřím, že se žákům tento dějepisný den líbil. Za hezkého 
počasí totiž zjistili, že se mohou dozvědět o  zajímavých 
historických událostech i mimo školní lavici. A některým to 
vlastně ani nepřišlo jako učení. A to je hlavní. Na závěr bych 
chtěla všechny žáky pochválit za hladký průběh celého 
dne. A deváťáky ocenit za jejich znalosti. A osmáci nemusí 
zoufat, určitě po tomto dnu budou zářit v hodinách dějepi-
su, až k tomuto tématu dojdou.

Mgr. Tereza Sisrová a Mgr. Stanislav Kopiš

Adaptační kurz žáků 6. třídy

Ve dnech 10.  – 11.  9.  2024 proběhl adaptační kurz, kde 
hlavními aktéry byli žáci třídy 6. A, jejich nový třídní učitel 
Miloš Vlášek a asistentka Kristýna Bartoňová. A kam, že se 
to jelo? Cílem naší výpravy se stal kemp „Slunečná“ v Čer-
ném Dole. Vše bylo dopředu domluvené, administrativa vy-
řízená, batohy sbalené a jako bonus - těšící se děti. Prostě 
všichni byli dokonale připraveni užít si dva dny v přírodě, 
navíc za přítomnosti kamarádů a  kamarádek ze školních 
lavic. V úterý, za pochmurného rána, již všichni netrpělivě 
čekali na autobusovém nádraží ve Svobodě nad Úpou. Za 
radostného zvolání „už to jede“ jsme následně obsadili au-
tobus a putovali na místo určení. V kempu si čerstvě utvo-
řené partičky rozebraly jednotlivé chatky a začaly se vehe-
mentně zabydlovat, přičemž s  blížícím se obědem jejich 
činnost přímou úměrou zrychlovala. O náš hlad se po celou 
dobu pobytu staral pan „Slávek“ se svým pomocníkem. Že 
nám chutnalo, bylo zřejmé z  prázdných talířů a  včasných 
návštěv (snídaně, oběd, večeře) „jeho podniku“. Oba dva 
dny se nesly ve znamení různorodých her, společných akti-
vit a vzájemného poznávání se. Nechybělo ani tradiční opé-
kání špekáčků při plápolajícím ohni a ranní budíček v režii 
místních opeřenců, kteří obsadili zápraží jedné z  chatek. 
Dobrou náladu z  nás nevytřásla ani zima v  našich spacá-
cích při nočním spánku. Poslední naše noha opustila tamní 
kemp při středečním poledni, pak následovala cesta zpět 
a třešničkou na dortu byl výborný oběd už v naší školní jí-
delně. Všichni jsme si společnou akci moc užili a  zároveň 
rozšířili naše přátelské vazby.

Již nyní se těšíme, kam zavítáme příště…

Mgr. Miloš Vlášek a Bc. Kristýna Bartoňová

Adaptační kurz žáků 8. třídy

Pomalu se stává naší tradicí, že na začátek nového školního 
roku vyrazíme společně jako třída na adaptační kurz. Neby-
lo tomu jinak ani tentokrát, na startu 8. třídy. Pro náš dvou-
denní pobyt jsme zvolili kemp Liščí farma ve Vrchlabí, který 
nám poskytl skvělé zázemí i v nepříznivém počasí. Déšť nás 
bohužel provázel celé pondělí. Pro spoustu her a  aktivit 
jsme naštěstí mohli využít vnitřní prostory, takže jsme se 
zabavili. Žáci se tak mohli ještě víc navzájem poznat a zjistit 
o sobě třeba nějaké nové informace. Po obědě jsme vyrazili 
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do aquaparku ve Vrchlabí. Všichni byli natěšení na tobogá-
ny a skluzavky, o to větší zklamání ale zavládlo, když jsme 
se přiblížili k aquaparku a zjistili, že zde zrovna probíhá re-
konstrukce, a tak nezbylo nic jiného, než trochu zaimprovi-
zovat. Místo plavání jsme vyrazili do centra Vrchlabí vstříc 
gurmánským zážitkům. Žáci dostali rozchod a mohli si užít 
nějaký gastronomický zážitek v podobě návštěvy pizzerie, 
kebabu, asijských restaurací, cukráren a  spoustu dalšího. 
Všichni byli velmi spokojení a nikomu už vlastně ani nevadi-
lo, že prší. Cestu zpátky do kempu jsme protáhli o procház-
ku ve vrchlabském parku. Čas před i po večeři jsme vyplnili 
společnými aktivitami, symbolicky jsme vytvářeli číslo 8 
a říkali si různé významy spojené s touto číslovkou a také 
jsme si stanovili přání do naší osmé třídy. Po večeři se žáci 
proměnili v architekty a ve skupinkách z předem zadaných 
surovin stavěli nejvyšší, nejdelší nebo nejoriginálnější věže. 
Gustave Eiffel, známý francouzský architekt a autor paříž-
ské Eiffelovky, by měl značnou konkurenci. Po setmění ne-
chyběla ani letos hra na světlušky. Druhý den se počasí pře-
ce jen trochu vylepšilo a sem tam se ukázalo i sluníčko. Žáci 
si tak mohli užít zábavu u menšího bazénu přímo v kempu. 
A  ten, kdo se zpočátku koupání bránil, tak zanedlouho 
skončil v bazénu taky, a klidně i v oblečení (nebo v botách). 
Ale nikomu to nevadilo, hlavně, že byla sranda. Při zpáteční 
cestě na autobusové nádraží ve Vrchlabí nás zastihla ještě 
krátká přeháňka, jen tak tak jsme se stačili schovat v Lidlu, 
kde jsme si doplnili zásoby na cestu domů.

Věřím, že si všichni společně strávený čas se svými spolužá-
ky užili. Nepochybuji o tom, že si všichni osmáčci vytvořili 
nové zážitky, na které budou s radostí vzpomínat. Tak tře-
ba zase za rok!

Mgr. Tereza Sisrová, Iryna Viničuk, žáci 8. A

Adaptační kurz žáků 7. B třídy

Ve dnech 11. a  12.  září se naše třída 7. B vypravila auto-
busem do Autocampu Slunečná v  oblasti Čistá. Během 
středečního dne nám počasí ještě přálo, proto jsme se 
při příjezdu do kempu mohli v  klidu ubytovat v  místních 
chatkách, dát úvodní slovo na přivítání v  kempu a  za po-
moci konverzačních kartiček i  vzájemného popovídání se 
v kroužku trochu poznat. Po našem úvodním kroužku jsme 
se přesunuli na společný oběd a po něm se naskytla příhod-
ná chvíle pro to prozkoumat areál kempu, zahrát si frisbee, 

přehazovanou a další hry i dobře prozkoumat místní hřiště. 
Večer nás pak čekalo společné opékání špekáčků u  ohně 
a  později i  večerní stezka odvahy s  úkoly a  s  vyhodnoce-
ním. Ve čtvrtek nás deštivé počasí přimělo navrátit se tro-
chu dříve do školy, kde jsme se poté ale věnovali některým 
závěrečným aktivitám na vyhodnocení kurzu i na posílení 
dobrých vztahů v rámci třídy. Věříme, že společně strávený 
čas byl v mnohém velmi inspirativní.

Mgr. Zuzana Boušková, Mgr. Irena Nešněrová, žáci 7. B

Přespávačka třídy 7. A ve škole

Jako skoro každé ráno jsme se v pátek 13. září v 8:05 hodin 
sešli v učebně fyziky. Už od rána jsme se neučili, ale zato 
jsme hráli různé hry, které jsme si všichni užívali daleko víc 
než kdejaké učení. Po obědě jsme si objednali pizzu a pře-
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sunuli se do učebny výtvarky, kde jsme přespávali. Když 
nám vypnuli elektřinu, všichni jsme se moc modlili, aby ji 
zase zapnuli a  my mohli jít na bowling. Nakonec se nám 
naše přání splnilo a  v  16:00  hodin už jsme hráli bowling. 
Někteří z  nás poprvé, jiní už po několikáté. Když jsme se 
vrátili zpátky do školy, po chvíli dorazila pizza, kterou jsme 
všichni hned snědli. Poté jsme se koukli na film Beetlejui-
ce Beetlejuice a chystali se na stezku odvahy, kterou jsme 
všichni úspěšně překonali a pak už jsme si jen vyčistili zuby, 
vytáhli si spacáky a šli spát.

Všichni moc děkujeme paní učitelce Ševčíkové a paní asis-
tentce Anetce, které to tam s námi po celou dobu vydržely.

za třídu 7. A Eva Šedová

Rudolfovy slavnosti - pochvala 
a poděkování
V sobotu 21. září se uskutečnil 20. ročník Rudolfových slav-
ností, na kterých měla, již tradičně, naše škola svůj prodejní 
stánek s  keramikou. Velkou pochvalu si zaslouží všechna 
děvčata, která ochotně pomáhala zajistit prodej keramiky 
od ranních do odpoledních hodin. Děvčata se ve stánku 
střídala po dvou hodinách, některá měla službu i vícekrát. 

Poděkování patří i jejich rodičům, kteří je ze sobotního ro-
dinného programu uvolnili.

Moc děkujeme za vzorné chování a skvělé vystupování Mie 
Sky Storm, Kristýně Tomešové, Sofii Albaghdadi, Elišce 
Ewingerové, Klárce Stránské a Natalii Serrano. Dívky si ve 
své roli prodavaček vedly skvěle a prodejem keramiky na-
plnily téměř celou kasičku. U stánku bylo rušno, však také 
bylo co nabízet a  prodávat. Díky celoroční práci keramic-
kého kroužku pod vedením paní Hely Bernardové vznikla 
spousta nádherných výrobků, které teď dělají radost něko-
mu jinému.

Dana Šritrová

Rudolfovy slavnosti z pohledu břišních 
tanečnic
V  sobotu 21.  září  2024 se ve Svobodě nad Úpou konaly 
tradiční Rudolfovy slavnosti. Svobodské náměstí se pro-

měnilo v řemeslný trh, po kterém se z pódia linula historic-
ká hudba, doprovázena dobovými tanci, které vystřídaly 
tance orientální. Tanečnice z  místní základní a  mateřské 
školy si pro letošní jubilejní XX. ročník připravily speciál-
ní vystoupení, které zahájily společně se svou lektorkou 
Irenou. Následovalo vystoupení nejmladších tanečnic Sul-
tánek Habibi a zkušenějších Raks Sultánek. Divákům jsme 
daly možnost nahlédnout do orientu a předvedly jsme růz-
né taneční styly, které se objevily v sólových i skupinových 
tancích. Celý program jsme ukončily společným tancem 
s diváky na velmi známou a oblíbenou píseň Satalanu. Tím-
to bychom chtěly poděkovat organizátorům Rudolfových 
slavností za možnost vystoupení a předvedení našich do-
vedností.

Již nyní se těšíme na další takto povedený ročník.

Za Raks Sultánky Tereza Jánská

Rudolfovy slavnosti

V sobotu 21. září 2024 se ve Svobodě nad Úpou uskuteč-
nil jubilejní 20. ročník Rudolfových slavností. Každoroční 
součástí bohatého programu je také vystoupení naší zá-
kladní školy, letos v podání žáků 3. a 7. A třídy a třešinky 
na dortu v  podobě vystoupení břišních tanečnic ze sku-
pin HABIBI Sultánky a RAKS Sultánky. Všem zúčastněným 
bychom velice rádi poděkovali za výbornou reprezentaci 
naší školy.

Kromě tohoto vystoupení se naše škola na slavnostech 
každoročně prezentuje i vlastním stánkem s keramickými 
výrobky žáků všech věkových kategorií. Za celodenní práci 
v něm bychom chtěli poděkovat paní učitelce Bernardové 
a  paní vychovatelce Šritrové a  jejich vybraným pomocní-
kům z řad žáků školy. Jejich přičiněním se podařilo vybrat 
krásnou sumu 6.032 Kč, která bude použita na nákup no-
vých vyučovacích pomůcek pro žáky základní školy a děti 
v mateřské škole.

Vedení školy

Přenášedlem do Příčné ulice

Pěšky nejen do školy… Druháci se v rámci akce Pěšky do 
školy vydali v pátek 20. září také na pěší výlet od školy 
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přes Sluneční stráň a Sejfy do Mladých Buků. Cestou děti 
objevily zprávu, a po pomoci přírodě (úklid odpadků na-
lezených cestou) dokonce i přenášedlo. Po zkoušce od-
vahy a spolupráce se jim podařilo přenést do Příčné uli-
ce, kde si díky penízkům získaným za záchranu princezny 
mohli nakoupit potřebné vybavení do přípravky Školy 
čar a kouzel. Někomu zbylo dokonce i na domácího maz-
líčka nebo extra kyselé překvapení. Jen nástupiště 9 a ¾ 
se nám zatím objevit nepodařilo. Tak snad se brzy objeví, 
abychom mohli použít lístek na Bradavický expres a začít 
studovat všechny kouzelné formule, přeměny či létat na 
koštěti.

Dětem patří pochvala za velmi pěkné chování, ušlapané ki-
lometry i úklid po cestě.

Mgr. Martina Hanušová a Iryna Viničuk

Bradavickým expresem do přípravky 
Školy čar a kouzel
V  pondělí 23.  září se v  základní škole objevilo nástupiště 
9 a ¾, a druháčci tak mohli projít zdí, vyjet 3 patra Brada-
vickým expresem a nechat se ve třídě přivítat samotným 
Brumbálem. Po jeho úvodní řeči dostal slovo Mluvící klo-
bouk, který děti rozřadil do jednotlivých kolejí. A teď už nás 
čeká rok plný čar a kouzel, získávání nových znalostí a do-
vedností i za pomoci kouzelnických hůlek.

Mgr. Martina Hanušová

Zprávy z Anglie

V  neděli 29.  září  2024 vyrazilo celkem 50 žáků se čtyřmi 
vyučujícími na jazykový zájezd do Anglie s výukou. Vše pro-
bíhá podle plánu. Na to, jak se žákům na zájezdu líbí, se 
můžete podívat v denících, které si sami tvoří.

Eurotunel

Vyrážíme Eurotunelem do krásné Anglie. Všichni se moc 
těšíme.

Hastings

První zastávka vede do malebného centra Hastings. Sice 
nám trochu prší a  o  něco víc fouká, ale to prostě k  této 
zemi patří.
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The smuggler’s caves

Zkoumáme jeskyně, ve kterých dávní pašeráci schovávali 
svůj kontraband a  které také sloužily jako protiletadlové 
kryty.

Hrad Hastings

Z hradu už toho moc nezbylo.

Pláž

Moře dnes bylo pořádně rozbouřené.

Cambridge Gardens College

A jde se do školy…

Procházka k molu

V rámci výuky jsme vyrazili na procházku k molu, kde jsme 
plnili zábavné kvízy.

Hrad Pevensey

Odpolední výlet na hrad Pevensey byl zajímavý.
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Beachy Head

Křídové útesy nás překvapily nejen svou krásou, ale i doce-
la deštivým a větrným podnebím.

Naše rezidence

Hurá na večeři a  spát. Těšíme se na další dobrodružství 
v Brightonu.

Druhý den ve škole

V  rámci výuky jsme dnes navštívili místní muzeum, obdr-
želi jsme certifikáty a  rozloučili se s našimi sympatickými 
lektory.

Sea life muzeum

Nejstarši akvárium na světě bylo krásné.

Procházka městem

Prohlédli jsme si nejznámější místa a  samozřejmě jsme 
i utráceli.

Večeře

Překvapením pro nás byla večeře Fish and Chips v místní 
restauraci.

Ohlédnutí se za zájezdem do Anglie – video

V následujícím odkazu najdete videoohlédnutí se za zájez-
dem do Anglie.

https://zssvoboda.eu/rodice -a -verejnost/aktualita/
ohlednuti -za -zajezdem -do -anglie -video

https://zssvoboda.eu/rodice-a-verejnost/aktualita/ohlednuti-za-zajezdem-do-anglie-video
https://zssvoboda.eu/rodice-a-verejnost/aktualita/ohlednuti-za-zajezdem-do-anglie-video
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Fotbalový turnaj žáků 2. stupně

Ve čtvrtek 10. října se na umělé trávě sportovního areálu 
ve Vrchlabí uskutečnilo první kolo fotbalového turnaje pro 
žáky 2. stupňů základních škol, který pořádá FAČR. Letos se 
jednalo o druhý ročník tohoto turnaje. Celkem 5 družstev 
se v herním systému každý s každým utkalo o jedno postu-
pové místo do krajského finále. A nechyběl u toho ani náš 
fotbalový tým. Hrálo se na velkém hřišti, na což nejsou fot-
balisté z těchto věkových kategorií tak úplně zvyklí. Každý 
zápas trval 20 minut.

V  prvním utkání se střetla naše škola s  žáky ze ZŠ Strž 
Dvůr Králové. Po napínavém a  místy vyrovnaném zápa-
se se podařilo našim fotbalistům a fotbalistkám zvítězit 
3:2. Gólově se prosadil nejprve po krásném individuál-
ním průniku kapitán týmu Natan Bureš, na 2:0 zvyšoval 
Denis Pich ranou z dálky, která zamířila přesně do hor-
ního rohu brány a u které šlo pravděpodobně o nejhez-
čí gól celého turnaje. A vítězství na svobodskou stranu 
strhl Kamil Blažek po dorážce z  rohového kopu Adama 
Roudného.

Hned po prvním zápase na náš tým čekal nejtěžší soupeř, 
loňští stříbrní medailisté z  celorepublikového finále  – ZŠ 
Vrchlabí, náměstí Míru. Tempo hry se našim hráčům a hráč-
kám podařilo držet prvních cca 10 minut, poté už se proje-
vila kvalita soupeře a ZŠ Svoboda prohrála 0:5.

Chuť si naši fotbalisté a fotbalistky spravili v následujícím 
utkání proti ZŠ Podharť, Dvůr Králové, ve kterém měli po 
celou dobu značnou převahu a  vytvořili si spoustu šancí. 
Proměněny zůstaly ale jen dvě, když se dvakrát trefil Natan 
Bureš, nejlepší střelec týmu.

Na závěr turnaje se ZŠ Svoboda střetla se ZŠ Vrchlabí, 
Školní. V tomto utkání se bojovalo o konečné druhé místo. 
Zápas nabídl kvalitní výkony na obou stranách. Úspěšnější 
však nakonec zůstalo Vrchlabí, když se po sérii neuznaných 
gólů z ofsajdu dočkalo regulérní branky. Naše škola tak na 
závěr prohrála 0:1 a s  turnajem se rozloučila celkovým 3. 
místem.

Naši školu reprezentovali: Antonín Adamec (6. A), Tobiáš 
Kodet (7. A), Jakub Hanuš (7. B), Antonín Drábek, Kamil 
Blažek, Denis Pich, Noemi Burešová, Adam Roudný, Jakub 

Škuba (všichni z 8. A), František Konstantin Lukele, Kateři-
na Vaňková a Natan Bureš (všichni z 9. A).

Žákům a žákyním děkuji za velmi dobré výkony, týmovost, 
fair play a velké nasazení, s  jakým do každého zápasu šli. 
Z tohoto pohledu je 3. místo úspěchem.

Mgr. Tereza Sisrová

Divadelní předplatné na školní rok 
2024/2025
Protože kultury není nikdy dost, přicházíme po roce opět 
se zajímavou nabídkou odpoledního předplatného do Kli-
cperova divadla v  Hradci Králové pro žáky 2. stupně naší 
školy. Předplatné stejně jako v loňském školním roce obsa-
huje celkem tři tituly se začátkem ve 14:30 hodin. Do Hrad-
ce Králové za zábavou nás vždy odveze předem objednaný 
autobus, kterým se navečer vrátíme zpět do Svobody nad 
Úpou.

Nabídka představení je jako již tradičně velmi pestrá. 
Posuďte sami:

• Petr Pýcha, Jaroslav Rudiš: OSLAVA (režie: Pavel Khek) – 
komedie, která je letošní novinkou. Žákům se představí Ja-
roslav Rudiš s Petrem Pýchou jako tvůrci komedie o oslavě 
prvního uvedení Vivaldiho Čtyř ročních období.

• Tomáš Dianiška: TĚLO TAJNÉ AGENTKY (režie: Tomáš 
Dianiška)  – doku -fikční hra o  skutečné postavě českoslo-
venských dějin Haně Krupkové a  její síle přežít za všech 
režimů.

• Marián Amsler: KAFKA (IS NOT DEAD) (režie: Marián 
Amsler) – autorská inscenace podle povídek Franze Kafky, 
která bude mít premiéru sice až v dubnu 2025, ale naši žáci 
budou mít možnost být jedněmi z prvních, kteří ji v podání 
herců Klicperova divadla zažijí na vlastní kůži. „Neztrácej 
čas hledáním překážky, možná že žádná není.“

Po mnoha letech pravidelných návštěv Klicperova divadla 
v Hradci Králové vím, že se zajisté i letos máme na co těšit.

Předplatitelům přejeme pěkné kulturní zážitky.

Mgr. Jan Šváb

IT Fitness test

Žáci druhého stupně si vyzkoušeli mezinárodní test 
počítačových a  digitálních dovedností v  předmětu 
Informatika. V  týdnu od 7.  října si žáci měli možnost 
vyzkoušet tento test, při kterém mohou používat 
všechny dostupné zdroje, tedy i  vyhledávat na 
internetu, překládat si texty z  cizích jazyků  apod. 
Test byl určen hlavně pro starší žáky (8. a  9. třídy), 
ale vyzkoušeli si ho i  mladší. Už registrace dala 
některým účastníkům zabrat a  vždy se je co nového 
učit. Na žáky čekalo 20 otázek, některé snadné, 
některé obtížnější. Celkem bylo 5 témat  – internet, 
bezpečnost a  počítačové systémy, komplexní úlohy, 
kancelářské nástroje a sociální sítě. Jde o mezinárodní 
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srovnání, které si mohou vyzkoušet i  rodiče. 
Výsledky by určitě mohly být lepší, přesto někteří je-
dinci prokázali výborné dovednosti, znalosti a přehled 
v tomto oboru, což jim určitě v dospělém věku pomůže 
a bude k dobru. Na stránkách testu si můžou projít za-
jímavé rady a tipy v rámci malého vzdělávacího kurzu.

Příští rok se těšíme na další zajímavý test.

Mgr. Břetislav Klomínský

Přírodovědný klokan

Ve středu 16.  října si žáci 8. a  9. ročníků vyzkoušeli 
tradiční test s  názvem Přírodovědný klokan. Jedná se 
o  test z  oblastí zeměpisu, fyziky, přírodopisu, chemie 
a  matematiky. Je to meziškolní soutěž s  24 otázkami 
rozdělenými do tří skupin podle obtížnosti. I v letošním 
ročníku opět nechyběly zajímavé otázky a úlohy. Škoda 
jen, že ne všichni žáci se nad nimi snaží zamyslet a tro-
chu potrápit svůj mozek a vzdávají to bez námahy a od-
povědi jen tipují. O to víc si ceníme žáků, kteří to berou 
vážně a dali do práce snahu a vytrvalost. Za to jim patří 
velký dík.

Mezi nejlepší řešitele se zařadili:

Jméno Třída Body

Vlášek Michal 9. A 61

Karmáček Prokop 9. A 59

Macháček Marek 9. A 59

Vítek Richard 8. A 58

Mgr. Břetislav Klomínský

Okresní kolo soutěže Talenty pro firmy

K  podzimu pro nás tradičně patří okresní kolo soutěže 
Talenty pro firmy, kterého jsme se zúčastnili již osmkrát. 
Soutěž pořádá Krajská hospodářská komora v Hradci Krá-
lové a jejím cílem je podporovat technické dovednosti dětí 
a  motivovat žáky ke studiu technických profesí. Letošní 
okresní kolo uspořádala ve svém areálu firma Argo Hytos 
Vrchlabí v úterý 22. října 2024.

Soutěžní družstva tvoří 3 žáci 5. třídy a  3 studenti 2. 
ročníku průmyslové školy. Vedení nad nimi připadne 
odbornému poradci z nějaké firmy s technickým zamě-
řením. Patronát nad naší školou drží již po mnoho let 
firma TE Connectivity z Trutnova. V letošním klání naši 
školu reprezentovali Klára Stránská s  Michalem Škar-
dou a  Yurii Pap. Družstvo doplnili studenti SPŠ Trut-
nov.

Každý tým měl za úkol ve stanoveném čase sestavit přes-
ně podle plánku funkční technické zařízení ze stavebnice 
Merkur. Tentokrát bylo třeba smontovat během 3 hodin 
tiskárnu a orazítkovat na ní přidělené žetony. Zadavatel 
připravil v plánku i několik záludností a pastí, ale druž-
stvo se s  nimi s  pomocí odborného poradce vypořáda-
lo. Než porota zkontrolovala všechny výrobky, pozvala 
nás hostitelská firma na exkurzi do výroby a posléze na 
oběd. Nakonec přišlo vyhodnocení. Naše škola získala 2. 
místo.

Gratuluji a děkuji soutěžícím za skvělou reprezentaci školy.

Mgr. Irena Nešněrová

Přijímací řízení 2024/2025

Žáci 9. třídy si podle platné legislativy mohou podat  3 
přihlášky na střední školu do čtyřletých oborů s maturitou 
nebo do tříletých oborů s  výučním listem a  zájemci 
o  obory s  talentovou zkouškou  (např.  hudební, taneční, 
výtvarné - zpracování kovů, textilu, dřeva apod.) ještě další 
2 přihlášky na tyto obory. Obory s  talentovou zkouškou 
najdete na  www.infoabsolvent.cz  pod kapitolou Umění 
a  užité umění. Jejich kódové označení začíná dvojčíslím 
82. Přihlášky se podávají prostřednictvím digitálního 
systému DIPSY nejpozději do 20.  února  2025. Přehled 
všech nabízených oborů lze najít na stránkách MPSV nebo 
na  www.infoabsolvent.cz. Tyto stránky poskytují také in-
formace o pracovních povinnostech jednotlivých povolání 
(včetně videa) a o možnosti uplatnění absolventů škol na 
trhu práce.

Povinné jednotné přijímací zkoušky do  oborů ukon-
čených maturitou  se budou konat 11.  dubna  2025 
a  14.  dubna  2025. Školní přijímací zkoušky (pokud je 
škola vyhlásí) proběhnou od 22.  dubna do 30.  dub-
na 2025.

Podrobnější informace mohou rodiče získat při tříd-
ních schůzkách 12.  listopadu  2024. Nejaktuálnější 
informace by měly nabízet stránky  www.prihlaskyna-
stredni.cz, na kterých najdete i  další podrobné infor-
mace k přijímacímu řízení a také videa k vyplnění při-
hlášek.

Pro snazší představu o studijních možnostech v našem re-
gionu můžete navštívit ve dnech 11. října a 12. října 2024 
prezentaci SŠ pořádanou Hospodářskou komorou Hradec 
Králové ve Společenském centru UFFO Trutnov, na které 
se představí nejen zdejší střední školy, ale také zaměstna-
vatelé.

Mgr. Irena Nešněrová

http://www.infoabsolvent.cz/
http://www.infoabsolvent.cz/
http://www.prihlaskynastredni.cz/
http://www.prihlaskynastredni.cz/
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Začátek školního roku ve školní družině

Druhého září, první školní den, byly rozdány přihlášky do 
školní družiny a hned první týden bylo obsazeno všech 60 
volných míst žáky první, druhé a třetí třídy. Děti jsou rozdě-
leny do dvou oddělení a v každém je 30 žáků. V I. oddělení 
se setkávají prvňáčci s dětmi z druhé třídy, ve II. oddělení 
třeťáci a druháci.

Již od prvního týdne je ve družině rušno, aktivně pracují 
obě oddělení. Vyrábíme, soutěžíme, zpíváme, čteme, hra-
jeme si a využíváme i hezkého počasí k pohybu venku. Ve 
velkém počtu dětí je využívána i ranní družina.

Začátek roku byl možná trochu náročnější pro prvňáčky, 
ale postupně si na nový režim, nové úkoly a  povinnosti 
zvykají, mnozí již mají nové kamarády, některým se dokon-
ce nechce odpoledne domů.

Vychovatelka školní družiny Dana Šritrová

Září ve II. oddělení školní družiny

Vycházka s překvapením

Na vycházku s  překvapením vyrazilo ve středu 16.  října 
celkem 22 dětí ze II. oddělení školní družiny. Do posled-
ní chvíle děti netušily, jaké překvapení je čeká. O to větší 
radost měly, když se blížily k  farmě pana Vlčka a  uviděly 
velbloudy a  lamy. Na farmě nás přivítala jejich ošetřova-

telka paní Buroňová, která se nám více než hodinu věno-
vala. Seznámila nás se zvířaty žijícími na farmě a dozvěděli 
jsme se spoustu zajímavých informací o životě velbloudů 
a lam, o jejich chovu i využití. Viděli jsme i praktické ukázky, 
např. výrobky z velbloudího mléka a tuku, z velbloudí srsti 
i  srsti lam, dokonce i papír vyrobený z velbloudího trusu. 
Hodně věcných a zajímavých otázek měli sami žáci a paní 
Buroňová jim na všechny odpověděla. Největším zážitkem 
pro děti byl samotný kontakt se zvířaty. Velbloudy mohly 
česat, hladit, vyzkoušet si, jak se na nich sedí, dokonce se 
na nich nechat vyfotit. Na závěr krásného odpoledne moh-
ly nakrmit lamy. Na farmě jsme strávili krásnou část odpo-
ledne, děti byly nadšené, a dokonce nám přálo i počasí.

Vychovatelka školní družiny Dana Šritrová

Poděkování sponzorům mateřské školy 
za školní rok 2023/2024
Kolektiv zaměstnanců a dětí Mateřské školy ve Svobodě nad 
Úpou chce touto cestou poděkovat všem, kteří nás v uply-

nulém školním roce obdaro-
vali a něco pro nás ve svém 
volném čase udělali.

- manželé Kalousovi – krabi-
ce papírových kapesníků

- pí.  Janoušová - hračky na 
písek

- pí.  Tomečková - houpací 
kohout, hračky, peřinky do 
kočárků

- pí. Novotná - hračky, jablka 
na Vánoce

- manželé Grubnerovi - vý-
tvarný materiál pro děti, papíry do tiskárny

- pí. Středová - hračky na zahradu

- p. Stránský - hračky na písek

- Květinářství RoKa - adventní výzdoba
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- pí. Nosková - dětské knihy

- pí. Bartoníčková - auta (hasiči, bagr)

- pí. Šustrová - hračky na písek

- firma Japio - ušití kapsářů na oblečení dětí do umýváren

- pí. Kosinová - papíry na kreslení

- p. Venzara - papírový tubus se stojanem (totem)

- pí. Císařová - velké papírové archy, tubusy

- pí. Vrbenská - hračky na písek

- Restaurace Národní dům - finanční hotovost

- pí. Řeháková - focení dětí na Vánoce a na konci školního 
roku

- pí. Jirásková zastupující firmu Roclan - textilní materiál

Ještě jednou moc děkujeme a těšíme se na další spolupráci 
v dalším školním roce.

Za mateřskou školu Martina Holubová

Září v mateřské škole

Září u Myšek

V  září jsme ve třídě Myšek přivítali nové kamarády. 
Většina měsíce u nás proto byla zaměřena na adapta-
ci dětí na nové prostředí školky, kamarády a personál 
mateřské školy. Zaměřovali jsme se i  na rituály dne, 
pravidla a bezpečnost nejen ve školce, ale i na zahradě 
či vycházce. Děti se zapojovaly do sebeobslužných čin-
ností a  citlivě byly vedeny k  postupnému osamostat-
ňování.

Individuálně se děti začaly zapojovat i  do řízených čin-
ností. Cvičili jsme, vyráběli jsme, uvolňovali jsme si ruku, 
zpívali jsme, říkali jsme si básničky, rozvíjeli jsme jemnou 
i hrubou motoriku. Více však převládala volná hra. Při té 
se děti učily hrát s  kamarádem a  ukládat hračky na své 
místo.

Myšičky jsou sice nejmladší třídou, ale jsou moc šikovné. 
Mají velikánskou pochvalu.

Září u Zajíčků

Hned od prvních dnů si děti zvykaly na větší samostat-
nost – už nám nepomáhá chůva Martinka, ta je přece ve 
třídě Myšek, a tak si zvykáme na nové místo v šatně, no-
vou značku, jiné místo na postýlku i na některé nové ka-
marády.

Děti to ale zvládly velmi rychle. Slunečné dny začátkem 
září nabízely příležitost k  opakování, a  tak jsme hledali 
vše, co je žluté, malovali jsme a vystřihovali sluníčka, vyrá-
želi jsme do přírody a užívali si nově postavené průlezky 

na zahradě mateřské školy. Prožívali jsme i velkou změnu 
v počasí – silný déšť a stoupající hladinu řeky. Také jsme 
poznávali druhy ovoce a  zeleniny, uvolňovali si ruku při 
grafomotorických cvicích, modelovali jsme a  při jedné 
z vycházek si dvě děti vyzkoušely nákup v obchodě. Dru-
hý den jsme si z nakoupeného ovoce připravovali salát ke 
svačině.

Naučili jsme se nové básničky, seznámili jsme se s písnič-
kou, která nás bude provázet celým rokem – Zajíčci ušáčci, 
učíme se rozpočítadla a jednoduché hádanky.

Začínáme u Medvídků

… a je tu opět září a děti čeká celý rok v pozici před-
školáků a v novém prostředí. Jak si s tím poradí? Za-
tím se přivítaly po prázdninách a  seznámily se s  no-
vým prostředím a  pravidly. Děti si užily dostatečně 
i babího léta (u řeky, sprchovaní na zahradě, vycházky 
do lesa).

Úspěšně jsme zahájili plavecký výcvik. Všichni jsou 
odvážnými plavci a  paní učitelky v  bazénu je moc 
chválí👍.

Během září jsme si všímali podzimních změn, pouštěli jsme 
na kopci draka, seznamovali jsme se s  polními plodinami 
(obilí, mák, kukuřice). Trochu jsme i „vařili“, nakupovali ze-
leninu, ochutnávali a  poznávali zeleninu všemi možnými 
způsoby.

Podzim teprve začíná a my se těšíme, co dalšího společně 
ještě podnikneme😉🙂
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Střípky z dějin: Páni řídící, 
direktoři, ředitelé a ředitelky

Antonín Tichý

V čísle 6 prvního ročníku novin Svoboda fórum z 12. úno-
ra  1990 vyšel první díl nekonečného seriálu Střípky z  dě-
jin. Zpočátku s  římskou pořadovou číslicí…škoda, že jsem 
ten způsob záhy opustil. Blíží se 35. výročí poslední dobou 
téměř pravidelných příspěvků. Ideální čas na alespoň dílčí 
bilancování. Statistika mi k  srdci nikdy nepřirostla, pokud 
jsem si ji nemohl zfalšovat osobně, takže nezbývá než kon-
statovat, že článků občas zajímavých a  objevných, častěji 
možná jen shromažďujících známá a  pozapomenutá fakta 
a v skrytu doufám, že málokdy nudných bylo prostě hodně. 
Je příznačné, že zrovna ten první byl souhrou historických 
náhod věnován místnímu školství. Od autora, který do školy 
ve Svobodě nechodil a s odřenýma ušima ukončil základní 
vzdělání, přičemž ho zvláštní škola minula jen z  prostého 
důvodu, že v širokém okolí jeho teh-
dejšího bydliště žádná nebyla, drzost 
hodná obdivu. Zejména, když i všech-
ny další pokusy se nějak dovzdělat 
skončily většinou fiaskem. Kam se 
hrabe pábitel a  mistr slova Bohumil 
Hrabal se svým vysvědčením z prvá-
ku na brněnském gymnáziu na moje 
„vízo“ před vyhazovem z  lesnické 
školy. Inu, čím větší blb, tím větší 
troufalost. Díky mé nejmilejší ženě 
Heleně, vystudované, moudré a  las-
kavé celoživotní učitelce jsem se na-
chomýtnul i při sestavování tiskoviny 
ke stému výročí od položení základ-
ního kamene školní budovy v  roce 
1998, známé všeobecně jako „Modrý 
almanach“. Byla vytištěna v  nákladu 
několikrát přesahujícím poptávku, 
takže mnoho výtisků skončilo ve sbě-
ru papíru nebo v  popelnici. Dnes je 
o  ni s  léty rostoucí zájem. Hozenou 
rukavici dosud nikdo z povolanějších 

nezvedl. S  drzostí sobě vlastní se k  tématu vracím, abych 
uzavřel kruh. Lépe řečeno kroužek pouhým výčtem per-
son zahřívajících křeslo v  ředitelně po roce 1945 v  hlavní 
svobodské budově i ve „školičce“ s postupnými ročníky 1. – 
5. v někdejší národní škole na Pietteho náměstí. Lidé v čele 
jakékoliv instituce podle svého charakteru, povahy, vzdělá-
ní, životních priorit, zálib a koníčků, politické inklinace, vzta-
hu s veřejností, všeobecné oblíbenosti a desítek dalších fak-
torů udávají ráz a vnímání celého podniku. Zejména zářící 
punc a dobré jméno školy záleží velkou měrou na tom, kdo 
ji momentálně vede. Žádný by ale neměl upadnout v zapo-
mnění. Zápis dávného německého kronikáře, že „svobodská 
škola nepožívala nikdy velké vážnosti“ ostře kontrastuje 
s  okázalou hrobkou jednoho z  předválečných ředitelů 
Josefa Kahla (1857 – 1907), ve funkci v letech 1892 – 1906, 
kterého na poslední cestě provázelo mimo zástupů vděč-
ných spoluobčanů i  sto učitelů z  regionu. (Viz  medailon 
s jeho podobiznou v úvodu článku). Představoval dokonalý 
ideál – byl svobodný, bezdětný, bohatý a veškerý majetek 
odkázal obci. V dobách školních kronik bývala galerie ředi-
telů na jednom z prvních míst. Stejné výsady užívali staros-
tové v kronikách měst. Dnes všechno převálcovala politika 
s krátkodobými celebritami v čele a nedomyšlená ochrana 
osobních údajů. Po spoustě lidí, kteří formovali celé genera-
ce školáků po jejich skonu „neštěkne pes“. Komunitní paměť 
stejně tak často ani nezaznamená jedince, kteří to z rodné 
meze v životě někam – kamkoli - díky píli, odvaze a špičko-
vým výkonům se základy ze školních lavic dotáhli. To by pa-
nečku byla galerie! Se zubatou a GDPR v zádech však chybí 
motivace. Vždyť jen shromáždit pouhých 16 osobností, kte-
ré se v uplynulých téměř osmi dekádách vystřídaly u kormi-
dla bárky místní vzdělanosti, byla téměř sisyfovská fuška. 
A to jde jen o jeden z článků po staletí uznávaného vůdčího 
triumvirátu téměř každé dědiny  – pan starosta, pan řídící 
a pan farář. Zkuste pak dát dohromady třeba místní ševce 
nebo hostinské. Kantoři mají tu výhodu, že jsou zachyceni 
aspoň na hromadných fotkách tříd. Vypižlat ze skrumáže 
ksichtík velikosti skleněné hlavičky krejčovského špendlíku 
do publikovatelných rozměrů dokáže snad jen umělá inteli-
gence. Jenže ta je zahlcena jinými vládními úkoly. Nezbývá 
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než chodit, prosit a žadonit, psát, telefonovat, být za blba, 
jehož starosti by chtěl mít každý druhý o dovolené a dou-
fat, že prázdných okének zůstane co nejmíň. Přesto jsem se 
ke  skupinovým fotografiím v  některých případech uchýlit 
musel. Snímek rozjuchaného učitelského sboru z neveselé 
doby nazvaný „Čtyři v jednom“ na kterém se vedle stávající-
ho ředitele (Valenta) sešli ještě tři budoucí (Tylš, Zárubová, 
Slanina) s pozdějším okresním inspektorem (Kolisko) navíc, 
se rovná nálezu čtyřlístku na vybetonovaném dvoře. Jistá 
neznámá symbolika je možná skryta i  v  tom, že jich bylo 
zrovna třináct jako při biblické poslední večeři. Podobná 
situace je i na snímku asi z roku 1986 (Tylš, Haltufová, Zá-
rubová, Slanina).

Fakta zapsaná v  městské kroni-
ce jsou však následující. 10.  červ-
na 1945 bylo v dosud ryze německé 
Svobodě nad Úpou zahájeno pro 
11 zapsaných žáků české vyučová-
ní v místní škole svěřené do správy 
učiteli Karlu Komárkovi z  Hradce 
Králové. Není v  možnostech krát-
kého článku rozebrat jednotlivé re-
formy školské soustavy, kdy v jed-
né budově působila národní škola 
a  tzv.  „měšťanka“, každá s  vlast-
ním ředitelem, pozdější zahrnu-
tí pod jedno vedení či připojení 
školy v Maršově I po sloučení obcí 
v roce 1960. Letopočty u  jednotli-
vých řídících značící roky ve funkci 
nejsou tudíž zavádějící jak se zdá 
na první pohled. Po Komárkovi ná-
sledují pánové a  dámy, soudružky 
a  soudruzi pěkně chronologicky 
a s prominutím bez akademických 
titulů: Břečka Josef 1945  – 1948, 

Rejl Zdeněk 1945  – 1951, Koudelka František 1945  – 
1948, Drbohlav Zdeněk 1948, Kábrt J. 1949, Valenta 
Miroslav 1948 – 1972, Janská Věra 1948 – 1950; 1970 – 
1972, Stálý Vít 1950  – 1970, Tylš Josef 1972  – 1975; 
1981 – 1983, Hrabě Ivan 1975 – 1981, Haltufová Zdena 
1983  – 1990, Zárubová Jana 1990  – 2000, Slanina Jo-
sef 2000 – 2004, Hainiš Jan 2004 – 2019, Krtička Michal 
2019 – dosud. Horko těžko posbírané fotografie nemu-
sí být z období odpovídajícího působení ve funkci. I tak 
se internetová akce pomocníků rozjela jako pověstný 
„Kulový blesk“ a  já všem nejmenovaným zúčastněným, 
jejichž počet možná převyšuje seznam uvedených ředi-
telů, srdečně děkuji.

  

Karel Komárek s třídou děvčat ve školním roce 1950 – 1951 / Josef Břečka s nezbytným motýlkem a nejmenovanou kolegyní / Zdeněk Rejl s žáky před 

školou – vpravo vzadu

 

Karel Komárek a Josef Břečka oba ve světlém obleku sedící uprostřed / Tři králové úplně vzadu jsou ředitelé Koudelka, Komárek a Valenta
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Zdeněk Drbohlav se společensky angažoval na každé štaci / J. Kábrt spálil mosty dokonale, až vznikly pochybnosti, zda vůbec existoval / František Koudel-

ka dokázal prý své žáky vždycky zaujmout

  

Vít Stálý šéfoval národní škole v Maršově I. / Ředitel Stálý s kolektivem a žačkami. Druhá zprava paní Janská / Věra Janská naučila mnoho šišlavých dětí 

správně mluvit

   

Miroslav Valenta - jeho čtvrt století ve funkci jen tak hned někdo nepřekoná / Josef Tylš v brýlích se svými nástupci Janou Zárubovou a Josefem Slaninou / 

Ivan Hrabě elegán a sportovec učil i na konzulátech v cizině / Zdena Haltufová

   

Jana Zárubová první ředitelka po Sametové revoluci / Josef Slanina dříč a pracant / Jan Hainiš titul „Zlatý Ámos“ mu unikl jen o fous / Michal Krtička svou 

charakteristiku právě píše
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